
Jedna jeho myšlenka je platná nadá-
le: „Konečně není přec tak těžko být 
právníkem, těžko je jen – být spraved-
livým.“

Mé studium práv, byť bylo motivováno 
mužem (konkrétně Perry Masonem), 
bylo už zcela samozřejmě provázeno 
uznávanými právničkami akademic-
kého světa – za všechny vzpomeňme 

Je zvláštní, že uplynulo teprve sto let 
od doby, kdy v Karolinu odpromovala 
první absolventka právnické fakulty. 
Padesát let poté Jan Neruda proti práv-
ničkám horlivě brojil ve svém fejeto-

nu Lékařky, kněžky, právničky. Byť jsou 
Nerudovy argumenty proti dámám 
v právnické profesi veskrze úsměvné:Dámský

gambit
v právu

Monika Novotná
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„Ne snad, že by ženy neměly citu pro 
právo, ale mají citu příliš mnoho 

a právník nemá mít pražádného citu, 
jakpak by mohl při každém prohraném 
procesu vyhrát jen on, jakpak by mohl 
právo prodávat a jak by mohli právě ti, 
kteří jsou zcela v právu, bát se takzva-

ného ‚dobrého‘ právníka nejvíc!“

alespoň na paní profesorku Knappo-
vou a paní profesorku Císařovou. 

Dnešní doba ukazuje, že si ženy v prá-
vu dobývají nejvyšší pozice ať v justici 
či v korporátní sféře. Právě ten „cit“, 
který jim tolik vyčítal Neruda, jim zrov-
na v advokacii umožňuje větší empatii 
a porozumění názoru protistrany. Jsou 
tak vnímavé ke kompromisním řeše-
ním a nejsou hnány nutností zvítězit 
za každou cenu. 

Tím však nechci v žádném případě říci, 
že by za klienta nedokázaly dostateč-
ně bojovat, ale to, že se rvou spíš za 
klienta než za vlastní ego. Zbývá jen 
doufat, že časem bude cit pro sprave-
dlnost, vstřícnost a kultivovanost vítě-
zit nejen v justici, ale i v české politice.

„

“


